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Feljegyzés a Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei Éghajlatváltozási Platform 

kerekasztal-beszélgetéséről 

Helyszín: Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Önkormányzat Megyeháza, Bessenyei Nagyterem 

Időpont: 2017. április 4. 

A beszélgetés témája: közgazdaságtan és klímavédelem kapcsolata 

 

 

Béresné dr. Mártha Bernadett – Nyíregyházi Egyetem 

• Vitaindító előadást tartott a közgazdaságtan és klímavédelem kapcsolata témakörben, 

melyben részletezte: 

 Magyarország energiafelhasználását, 

 a várható társadalmi, gazdasági hatásokat (várható klimatikus változások 2015-2050; 

Magyarország népességszámának alakulása 2011-2050 – csökken; Magyarországi 

járások népességváltozása; Magyarország öregedési indexe és eltartottság; 

Humánegészségügy 2016-2051; deprivációs folyamatok 2011-2051 – szegénység – a 

klímaváltozás hatással lehet a társadalom tagjaira; Földhasználat változás 2030-ig; 

ágazati szintű változások az iparban; makrogazdasági változások 2015-2050) 

 Nemzeti Energiastratégia 2030 – fogyasztás csökkentése, energiatakarékosság 

növelése, energiahatékonyság javítás a cél 

 

A kerekasztal-beszélgetés résztvevőinek hozzászólásai az előadáshoz:  

 

Szuhóczky Gábor – Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• Felvetette a kérdést, hogy hogyan fordíthatjuk a klímaváltozás negatív hatásait megyénkben 

pozitívvá. 

• Az eltartottak számához hozzáfűzte, hogy mindenki a saját területén gondolja át, hogy évek 

óta nem kapnak támogatást a nyugdíjas otthonok. A fiatalok külföldön dolgoznak, és nincs, 

aki a szülőket gondozza. 

• Elmondta, hogy a klímaváltozás miatt kevesebb a munkaerő. 

• Fontosnak tartja az élelmiszeripar kidolgozását, melyet a kamara is bizonyít. Véleménye 

szerint az élelmiszergazdaság legyen a megyénkben a meghatározó. 

• Jelezte, hogy növelni kellene az öntözőterületek nagyságát. 

• Jelezte, hogy az élelmiszergazdaság pozitív lehetőségeit ki kell használni, ennek a 

klímastratégia kidolgozásakor szeretne szerepet szánni. 

 

Borkó Károly – Magánerdőkért Egyesület 

• Kérdése az előadóhoz, hogy mi az oka annak, hogy Nógrád megyének ilyen alacsony a GDP-

je. 

• Kíváncsi, hogy a többség mikor olvad be a kisebbségbe a megyéket illetőleg, és hogy mikor 

próbáljunk a cigányság felzárkóztatásához neki kezdeni. 
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Rácz Imre – Nemzeti Agrárgazdasági Kamara Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei 

Igazgatóság 

• Nagy jelentőségét nem látja az öntözővízrendszer szerepének, felvetette, hogy a két megye 

a megvalósításával hány embert juttatna öntözővízrendszerhez. 

• Elmondta, hogy az élelmiszer feldolgozásért tesznek, le van osztva a forrás. Ez a későbbi 

időkben pótolhatatlan lesz. 

 

Dr. Papp Csaba – Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Önkormányzati Hivatal 

• Elmondta, hogy Borkó Károly kérdésére, kényszer a válasz. 

• Rácz Imre elnök úr hozzászólásával összefüggésben jelezte, hogy Hajdú-Bihar megye és 

Szabolcs-Szatmár-Bereg megye kétszer is körbe járta az érintett minisztériumokat az 

öntözővízrendszer kialakításával kapcsolatban, megoldás eddig mégsem született. 

• Megdöbbentette az adatsor az előadás során, megyei fejlesztési célként megfogalmazott 

élhető vidék gondolata jutott az eszébe, de ezek szerint a vidék felszámolódása 

prognosztizálhat. 

 

Barta István – Bio-Genezis Kft. 

• Véleménye szerint a hulladékra vonatkozó stratégiai célok rosszak, 2020-ra 65%-os 

újrafelhasználást irányoznak elő. Ha ezeket a normákat teljesíteni akarjuk, nem marad 

hulladékégető. Javasolja, hogy az égetést, mint fogalmat is töröljük, kerüljük a 

hulladékégetés irányát. 

• Tág fogalomnak tartja az élhető vidéket, élhető életteret kell biztosítanunk a jövőbeni 

embereknek a stratégia kialakításával. 

• Fő célkitűzésnek tartja, hogy akik itt élnek itt is maradjanak. Úgy gondolja, hogy minden a 

pénzről szól, akkor fognak itt maradni, ha a megélhetéseiknek forrása van. 

 

Ambrusz László - FETIVZIG 

• Úgy gondolja, hogy a csapadék mennyiségileg nem fog változni, és ez jelentős hatással lesz 

a vízháztartásra.  

• Elmondta, hogy 2012-ben 400 milliárd forintos kárt okozott az aszály. 

• A hőmérséklet emelkedése miatt a párologtatás jobb lesz, ezért fel kell készülni, hogy 

kevesebb víz lesz. 

• Felhívta a figyelmet, hogy a Magyarországra érkezett felszíni vizek 95%-a nem a mi 

kezünkben van, ugyanis külföldről érkezik. Komoly konfliktusokat okozhat a vízmegosztás 

a környező országokkal. 

• Felmerült az energianövények alkalmazása, melyhez sok víz szükséges, a vizekkel viszont 

takarékoskodni kell. Nem szabad, hogy globális megoldásként terjedjen el. 

• Az öntözéshez hozzáfűzte, hogy vannak a vízkészleteknek dinamikus és statikus készletei, 

ha ezeket leromboljuk, akkor nem marad a jövő nemzedékének. 

• Fontosnak tartja a vízelvezetés mellett a vízvisszatartást. 

• Elmondta, hogy a városiasodásnak a vízre is van hatása, hiszen a vízrendszerek fenntartása 

is fontos feladat. 

• Az élelmiszertermeléshez hozzáfűzte, hogy fontos, hogy mit fogyasztunk. Ez globálisan 

óriási probléma. 
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Ladányi Miklós – Lad-Bau Kft. 

• Az energiacsökkentő programhoz hozzáfűzte, hogy tavaly nekünk sikerült elérni a 20%-ot 

oly módon, hogy bevették a lopott tűzifát is. Tudomása szerint a kormány nem kíván a 

fejlesztési pénzekből szánni erre. 

 

Szuhóczky Gábor – Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• A megújuló energia támogatásokra példákat sorolt fel, és elmondta, hogy vissza nem 

terítendő támogatást nem adnak. A támogatásokat illetően 2200 kárkérelemből 200 kaphat 

kedvezményes hitelt. 

• Elmondta, hogy egy önkormányzat kereste meg azzal, hogy biogáz érkezik hozzá és 

termelne vele, tisztított metán gázt transzportálna fel. A minisztériumba egyeztetésekre járt, 

hogy elérje, hogy a TOP-3.2.2.-be az önkormányzatok pályázhassanak. Nem tud olyan 

támogatást, ami segítené a megújuló energiát. 

• Jelezte, hogy Budapesten turbinákkal használják ki a szélenergiát. 

 

Béresné dr. Mártha Bernadett – Nyíregyházi Egyetem 

• Összegezte, hogy Nógrád megyéből azért mennek el, mert a Budapest központúság vonzza 

a cégeket. Az ingázás viszont nem vonzza a megyében élőket, ezért elköltöznek. 

• A kisebbséggel kapcsolatos felvetéssel kapcsolatban hiszi, hogy előbb utóbb észreveszik a 

döntéshozók, hogy ezzel a problémával valamit kezdeni kell. 

• Elmondta, hogy nincsenek tisztában az emberek a klímaváltozással, ezért fontos a 

szemléletformálás, amely az egyetemen vagy bárhol előadások tartásával kivitelezhető 

lenne. 

• Elmondta, hogy az EU-s csatlakozás során is fontos volt a vidék megtartása, ennek nem sok 

pozitív hatása volt, mindenki érzi a bőrén. A GDP nem fejezi ki a gazdaság növekedését, ez 

a mutató kevés ahhoz, a statisztika úgy formálja, ahogy akarja. 

• A hulladékhasznosítással kapcsolatban megköszönte a megjegyzést. 

• A vízgazdálkodáshoz hozzáfűzte, hogy tápanyaghiány van. Az emberek többsége nem tudja, 

hogy melyik növényt hol termelje, mégis gazdálkodnak, mert meg kell, hogy éljenek 

valahogy. 

Megoldásnak tartja egy vertikális rendszer kiépítését a mezőgazdaságban. 

 

Kovács Barbara – Nemzeti Fejlesztési Minisztérium Klímapolitikai Főosztály 

• A LIFE program bemutatásáról tartott rövid előadást. Fontosnak tartja, hogy helyi és 

regionális szinten megismerjék az emberek. 

 LIFE – francia mozaikszó, jelentése környezetért való pénzügyi eszköz. 

 Közvetlen Brüsszeli irányítású program. 

 Éghajlat politika alprogram 

 EU vállalta, hogy 40%-kal csökkenti az üvegházhatást. 

 

A kerekasztal-beszélgetés résztvevőinek hozzászólásai az előadáshoz:  

 

Barta István – Bio-Genezis Kft. 

• Megkérdezte, hogy milyen pályázati összeget célszerű igénybe venni. 
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Kovács Barbara – Nemzeti Fejlesztési Minisztérium Klímapolitikai Főosztály 

• Elmondta, hogy kb. 2-4 maximum 5 évig terjed az időszak, az összeg a projekt 

célkitűzésének a mértékétől függ. 

 

Szuhóczky Gábor – Integráció a Minőségi Fejlesztésért Alapítvány 

• Összegezte, hogy jó ötletek adódtak az előadásokból. Van egy pár projektötlet, amit 

életképesnek bizonyul. 

• Fontosnak tartja, hogy a LIFE programról értesüljenek a megyében. Ezzel kapcsolatosan a 

partnerségben segítséget nyújt a megye és az alapítvány is. Akár Kárpátalja is csatlakozhat 

a programhoz. 

• Elmondta, hogy van idő a cselekvésre, valamint kérte, hogy a stratégia elkészítéséig 

próbáljunk meg célokat kitűzni, ne csak gondolatok merüljenek fel. 

• Jelezte, hogy április 19-én Mátészalkán megrendezésre kerül a 3. workshop, és mindenkit 

szeretettel várunk. 

• Megköszönte a hozzászólásokat és a részvételt. 

 

 

A feljegyzést készítette: Ónodi Vivien 


